
ABSTRACT
Analytical toxicology in forensic medicine

In Japan, when you turn on the TV, detective drama is broadcast 
almost every day. Forensic scientists in the drama solve difficult cases 
one after another by making excellent use of high-tech technology. On 
the other hand, criminal cases are more complicated in the real world. 
The crime is eventually solved as a result of steady efforts of various 
people such as investigators and forensic scientists.
Forensic medicine is a discipline that contributes to the solving a case 
by accurately determining the truth of the case through the death 
investigation by forensic autopsy. Recently, as the number of cases 
involving drugs and poisons has increased, it is also important task in 
forensic medicine to identify and quantify the causative substances 
using analytical instruments. In this presentation, I would like to 
introduce the strategy of finding toxic substances, and pitfalls in 
forensic analysis.
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在日本，犯罪、懸疑相關影集非常風行，打開電視機隨

時都可以收看相關節目。劇中法醫利用高科技檢驗技術解決

了一樁又一樁的難題，令人嘆為觀止。然而，現實生活中的

犯罪情境通常更為複雜，常需要法醫及分析、檢驗人員等需

多人的共同持續努力才可能破案。

法醫學是一門從死者身上找端倪的科學。利用大體解剖

及檢驗，抽絲剝繭地尋找真相，找出死者真正的死亡原因。

近年來，越來越多的死亡案件與藥物、毒品以及新興濫用物

質相關，因此，如何利用檢驗設備及技術來正確辨認、定量

可疑物質，成為法醫的重要挑戰。這次的演講中，我將會介

紹檢驗毒性物質的方法以及在法醫毒理學檢驗中容易誤判的

陷阱。
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